
Velká písmena - organizace 
o ve víceslovných názvech tvořených spojením přídavného jména a podstatného jména píšeme 
s velkým písmenem jen první přídavné jméno (Česká republika, Evropská unie) 

o v oficiálních názvech začínajících podstatným jménem se píše velké písmeno většinou jen u něj 
(Pobřeží slonoviny, Kruh přátel českého jazyka) 

o v názvech obsahujících spojení dvou podstatných jmen v 1. p. se první píše s velkým písmenem 
tehdy, je-li součástí oficiálního názvu (Galerie Vltavín, Nakladatelství Olympia)  

o je-li před první jméno umístěno přídavné jméno, píše se s velkým písmenem a podstatné jméno 
s písmenem malým (Kulturní dům Zahrada) 

o pokud není součástí vlastního názvu, píše se s malým písmenem (nakladatelství Albatros, 
občanské sdružení Moravská brána) 

 



NÁZVY SOUČASNÝCH STÁTŮ 

o velké písmeno se píše většinou jen u prvního 
slova (Česká republika, Spojené státy americké)  

o velké písmeno u dalších slov se píšou tehdy, 
jsou-li vlastními jmény: Spolková republika 
Německo, Spojené království Velké Británie 
a Severního Irska  

o při obráceném slovosledu se píše s velkým 
písmenem první slovo: Česká republika – 
Republika česká 

NÁZVY SOUČASNÝCH SPRÁVNÍCH OBLASTÍ 

o 12 krajů se píše s velkým písmenem pouze 
u přídavného jména, a to i při obráceném 
slovosledu (Středočeský kraj, kraj Středočeský)  

o 2 kraje se píší jinak (Kraj Vysočina, hlavní 
město Praha) 

o názvy okresů se píší s malým písmenem 
(okres Nymburk) 

 



HISTORICKÉ OZNAČENÍ STÁTŮ 

o historicky doložené správní celky (České 
království, Království české) 

o Říše (jako fašistické Německo) 

o možné dvojí psaní v ostatních názvech 
obsahující slovo říše ( Velkomoravská říše i 
velkomoravská říše, Říše velkomoravská i říše 
velkomoravská) 

o s malým písmenem se píší názvy obsahující 
vévodství, panství, župa, monarchie, 
impérium, první republika) 

o protektorát Čechy a Morava lze psát i s 
velkým písmenem 

NEJVYŠŠÍ ZASTUPITELSKÉ SBORY 

o Parlament ČR, Poslanecká sněmovna 
Parlamentu ČR a Senát Parlamentu ČR 

o zkrácené oficiální názvy = velké písmeno 
(Parlament, Poslanecká sněmovna, Senát) 

 



ŠKOLY 

o oficiální název školy s velkým písmenem 
(Základní škola Pelhřimov, Gymnázium 
Kroměříž) 

o vysoké školy – oficiální název s velkým 
písmenem (Masarykova univerzita, Univerzita 
Tomáše Bati ve Zlíně, Univerzita Karlova) 

o přídavná jména škol s malým písmenem 
(brněnská univerzita, pražská univerzita) 

o oficiální názvy fakult s velkým písmenem 
(Pedagogická fakulta Masarykovy univerzity, 
První (Druhá, Třetí) lékařská fakulta UK) 

 

DIVADLA 

o pokud je celé spojení vlastním názvem, 
píšeme u přídavného jména velké písmeno 
(Národní divadlo, Slovácké divadlo, Městské 
divadlo Zlín) 

o pokud jen přídavné jméno naznačuje, ve 
kterém městě se divadlo nachází, píšeme malé 
písmeno (znojemské divadlo, kladenské 
divadlo) 

o výraz divadlo se píše s velkým písmenem, 
pokud je součástí oficiálního názvu (Divadlo 
Ungelt, Divadlo Broadway) 

o předložková spojení (Divadlo na Vinohradech, 
Divadlo v Celetné, Divadlo Na Zábradlí)  



LÉKÁRNY, RESTAURACE, HOSPODY, HOTELY, 
PENZIONY, CHATY, KEMPY, KOUPALIŠTĚ 

o podle PČP se tyto názvy píší s malým 
písmenem (grandhotel Pupp, restaurace 
Morava, lékárna Magnus) 

o mnoho názvů má zároveň předložku, proto 
zde platí stejná pravidla jako u názvů ulic 
(lékárna U Madony, hotel U Věže, hospoda Na 
Růžku) 

 

 

 

Zdroj: http://prirucka.ujc.cas.cz/?id=188 

CÍRKEVNÍ ORGANIZACE 

o s malým písmenem se píší názvy církví a řádů 
(katolická církev, jezuitský řád) 

o s velkým písmenem se píší (Církev 
československá husitská, Českobratrská církev 
evangelická, Slezská církev evangelická 
augsburského vyznání) 

o u názvů jako arcibiskupství, biskupství, 
farnost, farní úřad, atd. se zvyklo psát velké 
písmeno (Arcibiskupství olomoucké, Biskupství 
plzeňské, Farní úřad Jeseník) 


